

FOREWORD

CASTLE-TALKS ON CROSS-BORDER COOPERATION

BIRTE WASSENBERG

The “Castle-talks on Cross-border Cooperation” were first introduced in 2012-2013, in the framework of my Jean Monnet Chair on the contribution of cross-border cooperation to the European Neighbourhood Policy. The Chair’ objective was to develop new teaching modules in Border Studies at the *Institut d’études politiques* (IEP) of the University of Strasbourg, especially for the Master 1 in *Etudes interdisciplinaires européennes* (Interdisciplinary European Studies) and the Master 2 in Relations Internationales et processus d’intégration régionale (International Relations and Processes of Regional Integration). As co-head of the Master 2, responsible for the section on cross-border cooperation and as a visiting professor and member of the CEPA foundation at the *château Pourtalès*, which offers study abroad programs for American students, I had the idea to create a forum of discussion on cross-border cooperation at the château between the European students of my Master 2 and the American students of the CEPA program.

The aim of the “castle-talks” was to deepen research and to encourage interest of young researchers for the field of Border Studies. Indeed, there are only very few Master programs specialized in the subject. My Jean Monnet Chair aimed at filling in this gap: the castle-talks were conceived as interdisciplinary research seminars, which were to be organized yearly at the Pourtalès Castle in Strasbourg, as a cooperation project between the IEP and the US-CEPA program.

The title “Castle-talks on Cross-border Cooperation” was invented at the second seminar, in December 2013, on “Borders and Governance”. Key note speaker Karl-Heinz Lambertz, then Minister-President of the German Community of Belgium, talked about “the contribution of cross-border cooperation to foreign policy”. He mentioned that, “in the past history of Europe, Foreign policy has often been discussed in castles” and that, maybe “a castle ghost at the château Pourtalès” was listening to these talks on cross-border cooperation”. The terminology was forged: from then onwards, the seminars were called “castle-talks on cross-border cooperation”.

The concept of the castle-talks was as follows: the seminars presented an occasion both for researchers to present papers on a specific aspect of cross-border cooperation and for European and American students from the Master 2 on International Relations of the IEP in Strasbourg, the University West Virginia and Georgia State University to exchange on these subjects. The idea was also to draw from this experience and open up the seminars to other scientific disciplines and researchers coming from other border regions in the world. The encounter between European and American Master students and young researchers/PhD candidates presented an ideal framework for a fruitful interdisciplinary discussion on cross-border cooperation.

However, progressively, this concept of the “castle-talks” evolved. Indeed, the seminars at the château Pourtalès were successively linked to three initiatives which gradually changed their character: The first to be mentioned is the excellence initiative IDEX “The European Integration and the New anti-Europeanism” of the University of Strasbourg’s research unit *Dynamiques européennes* (UMR) and the Centre de la Recherche Scientifique (CNRS). This project for the period 2013–2015, which was also supported by Airbus, focused its research on Euroscepticism, a phenomenon which is also largely palpable in European border regions¹. Several castle-talks were therefore dedicated to this topic, especially to the consequences of the different crises at EU-borders for cross-border cooperation and of the problem of the “pertinence” of the border. After the end of the period of my Jean-Monnet chair in 2016, I then continued to organize the “castle-talks” in the framework of two other Jean Monnet activities I take part in: a Jean Monnet project on “conflict and cooperation at European borders” which I obtained for the period 2017–2018 and a Jean Monnet network on “Borders and migration”, which has been set up under the leadership of Emmanuel Brunet-Jailly from the University of Victoria in Canada and which brings together researchers from Japan, Canada, Turkey and the EU. The “castle-talks” are now organized each semester (twice a year) and they last for two days, one being focused more on research, with presentations by specialists from universities and research centers and one on teaching, with working group presentations by European and American students.

This volume publishes the results of the four first castle-talks organized between 2012–2016:

- Cross-border Cooperation and International Relations (6 December 2012)
- Borders and Governance (3 December 2013)
- Fear of Integration: The Pertinence of the Border (8–9 December 2014)
- The Border: Source of Conflict or a Place of Reconciliation? (7–8 December 2015).

I would like to express my gratitude to several partners and institutions, without whom the castle-talks could not have been realized. First, the CEPA foundation and its founders, our hosts at the château Pourtalès, Uli and Harald Leibrecht, who have always supported my work actively and whose friendship I appreciate immensely. Second, the *Transfrontier European Network* (TEIN)² based at the Euro-

1 Four books have been published : LIBERA, M., SCHIRRMANN, S., WASSENBERG, B. (ed.), *Abstentionnisme, euroscepticisme et anti-européisme dans les élections européennes de 1979 nos jours*, Steiner Verlag, Stuttgart, 2016 ; MOREAU, P., WASSENBERG, B. (ed.), *European Integration and new Anti-Europeanism I. The 2014 European Election: the Rise of Anti-Europeanism in Western Europe*, Franz Steiner Verlag, Stuttgart, 2016, MOREAU, P., WASSENBERG, B. (ed.), *European Integration and new Anti-Europeanism II. The 2014 European election and New Anti-European Forces in Southern, Northern and Eastern Europe*, Franz Steiner Verlag, Stuttgart, 2016; MOREAU, P., WASSENBERG, B. (ed.), *European Integration and new Anti-Europeanism III. Perceptions of External States on European Integration*, Franz Steiner Verlag, Stuttgart, 2017.

2 Composed of: the IEP of Strasbourg, *Centre for Cross Border Studies* (Ireland), ICRESS (Université Perpignan), Université de Nice, *University of Southern Denmark*, University of Ljubljana (Slovenia), *Carinthia University of Applied Sciences* (Austria), *Viadrina Center Borders in Motion* (Frankfurt/Oder, Germany) ; Anci/ForSer Friuli Venezia Giulia (Italy), Olza Association (Cieszyn, Poland), Institute EuroSchola (Trinec, Czech Republic), University of Applied Sciences and Euro-Institute of Kehl, Research Centre « Discontinuités » of the Université d’Arras/Université catholique de Louvain-la-Neuve, University of Girona (Spain).

institute Kehl³ whose members have participated, as researchers and specialists on cross-border cooperation in the different castle-talks thus largely contributing to the scientific excellence of the project. My special thanks in this respect goes to the Euro-institute deputy director and my friend Anne Thevenet, who has always helped with the conceptual and logistic organization of the seminars. This also counts for the other members of the Jean Monnet project steering committee, Joachim Beck, Bernard Reitel, Jean Peyrony and Emmanuel Brunet-Jailly. Without their help, the scientific excellence of the seminars would not have been possible.

For the logistic organization, I also owe my gratitude to the CEPA team at the château, in particular Mireille Schmitt and the team of the *Fédération de recherche Europe en mutation*, headed by my dear colleague Frédérique Berrod. Special thanks are to be addressed to Aurélie Kraft for the program conception and logistic organization and to Jocelyne Kautzmann for her financial management.

Finally, I would like to mention the European Commission, especially the Erasmus+ Jean Monnet activities, the CNRS, the University of Strasbourg, my research unit *Dynamiques européennes* and Airbus, whose financial support largely contributed to the success of the castle-talks.

3 The Euro-Institute is a pluridisciplinary Franco-German further education body specialized in the study, research and expert council on cross-border cooperation in Europe.

PRÉFACE

LES CONVERSATIONS AU CHÂTEAU SUR LA COOPÉRATION TRANSFRONTALIÈRE

Les « *Castle-talks on Cross-border Cooperation* » (conversations au château sur la coopération transfrontalière) ont débuté entre 2012 et 2013 dans le cadre de ma Chaire Jean Monnet sur la contribution de la coopération transfrontalière à la Politique Européenne de Voisinage (PEV). L'objectif de la Chaire était de développer de nouveaux modules d'enseignement des Etudes Transfrontalières à l'Institut d'Etudes Politiques (IEP) de l'Université de Strasbourg, et en particulier pour le Master 1 en Etudes Interdisciplinaires Européennes et pour le Master 2 en Relations Internationales et Processus d'Intégration Régionale. En tant que codirectrice du Master 2 en charge de la section coopération transfrontalière et professeur associée et membre de la fondation CEPA au Château de Pourtalès qui propose des programmes d'échange pour des étudiants américains, j'ai eu l'idée de créer une plateforme d'échange sur la coopération transfrontalière au Château entre les étudiants européens de mon Master 2 et les étudiants américains du programme CEPA.

Le but premier des « castle-talks » était d'approfondir la recherche dans le domaine des Etudes Transfrontalières et d'attiser l'intérêt de jeunes chercheurs pour ce qui ne fait que très peu l'objet de spécialisation de Master. Ma Chaire Jean Monnet avait donc pour objectif de pallier ce manque : les « castle-talks » ont été conçus sous forme de séminaires de recherche interdisciplinaires et organisés de manière annuelle au Château de Pourtalès à Strasbourg, comme projet de coopération entre l'IEP et le programme US-CEPA.

Le titre « *Castle-talks on Cross-border Cooperation* » a émergé en décembre 2013 lors du second séminaire « *Borders and Governance* » (Frontières et Gouvernance). Durant ce séminaire, un des intervenants clés, Karl-Heinz Lambertz, alors Ministre-Président de la communauté allemande en Belgique, a évoqué « la contribution de la coopération transfrontalière dans la politique étrangère ». Il a aussi mentionné que, « dans le passé en Europe on discutait également politique étrangère dans des Châteaux » et qu'il se pourrait qu'un « fantôme de Château » eu écouté aux portes de ces séminaires sur la coopération transfrontalière. A partir de ce moment, la terminologie fut fixée : les séminaires allaient s'appeler « *Castle-talks on Cross-border Cooperation* ».

Le concept des « castle-talks » était le suivant : les séminaires représentaient d'une part une opportunité pour les chercheurs de présenter leurs travaux sur un aspect précis de la coopération transfrontalière et d'autre part pour les étudiants européens et américains du Master 2 de Relations Internationales, de l'IEP de Strasbourg, de l'université de West Virginia et de l'université de Georgia State, une occasion pour échanger sur cette thématique. L'idée était aussi de tirer des conclusions de cette expérience et d'ouvrir ces séminaires à d'autres disciplines scientifiques et à d'autres chercheurs venant de différentes régions frontalières dans le monde. La rencontre entre des étudiants européens et américains de

Master et de jeunes doctorants présenta un contexte idéal pour une discussion interdisciplinaire fructueuse sur la coopération transfrontalière.

Cependant, ce concept de « castle-talks » a progressivement évolué. En effet, les séminaires au Château de Pourtalès ont été successivement rattachés à trois initiatives qui ont peu à peu changé leur nature (ou identité) : la première fut l'initiative d'excellence (IDEX) « *The European Integration and the New anti-Europeanism* » (L'Intégration européenne et le nouvel anti-européanisme) de l'Unité Mixte de Recherche (UMR) Dynamiques Européennes de l'Université de Strasbourg et du Centre de la Recherche Scientifique (CNRS). Entre 2013 et 2015, ce projet également soutenu par Airbus, a centré sa recherche sur l'euroscepticisme, un phénomène de plus en plus répandu dans les régions frontalières européennes⁴.

Plusieurs « castle-talks » furent donc consacrées à ce sujet, et plus précisément aux conséquences que les différentes crises aux frontières européennes ont eu sur la coopération transfrontalière, et à la « pertinence » même de la frontière. Au terme de ma Chaire Jean Monnet en 2016, j'ai poursuivi le projet des « castle-talks » dans le cadre de deux autres activités Jean Monnet auxquelles je participe : le projet Jean Monnet « Conflits et coopérations dans les régions frontalières de l'Union Européenne » que j'ai obtenu pour la période 2017-2018, et le réseau Jean Monnet « Frontières et migration », qui a été mis en place sous la direction d'Emmanuel Brunet-Jailly de l'Université de Victoria au Canada, et qui a réuni des chercheurs du Japon, du Canada, de la Turquie et de l'Union Européenne. Les « castle-talks » sont désormais organisés chaque semestre (deux fois par an) et durent deux jours, l'un étant plus focalisé sur la recherche avec des présentations faites par des spécialistes d'universités et de centres de recherches et l'autre plus axé sur l'enseignement, avec des présentations faites par des groupes de travaux composés d'étudiants européens et américains.

Ce volume présente les résultats des quatre premiers « castle-talks » organisés entre 2012 et 2016 :

- Coopération transfrontalière et Relations Internationales (6 décembre 2012)
- Frontières et gouvernance (3 décembre 2013)
- Peur de l'intégration : la pertinence de la frontière (8-9 décembre 2014)
- La frontière : source de conflit ou lieu de réconciliation ? (7-8 décembre 2015)

Je souhaiterais exprimer ma gratitude envers plusieurs partenaires et institutions, sans lesquels les « castle-talks » n'auraient pas pu voir le jour. Tout d'abord, la fondation CEPA et ses fondateurs, nos hôtes au Château de Pourtalès, Uli et Harald Leibrecht, qui ont toujours soutenu mon travail de manière active et avec qui j'ai développé des liens d'amitié.

4 Quatre livres ont été publiés : LIBERA, M., SCHIRMANN, S., WASSENBERG, B. (ed.), *Abstentionnisme, euroscepticisme et anti-européisme dans les élections européennes de 1979 nos jours*, Steiner Verlag, Stuttgart, 2016 ; MOREAU, P., WASSENBERG, B. (ed.), *European Integration and new Anti-Europeanism I. The 2014 European Election: the Rise of Anti-Europeanism in Western Europe*, Franz Steiner Verlag, Stuttgart, 2016, MOREAU, P., WASSENBERG, B. (ed.), *European Integration and new Anti-Europeanism II. The 2014 European election and New Anti-European Forces in Southern, Northern and Eastern Europe*, Franz Steiner Verlag, Stuttgart, 2016; MOREAU, P., WASSENBERG, B. (ed.), *European Integration and new Anti-Europeanism III. Perceptions of External States on European Integration*, Franz Steiner Verlag, Stuttgart, 2017.

Ensuite, je souhaite remercier le Réseau Transfrontalier des Euro-Instituts (*Transfrontier Euro-Institut Network, TEIN*⁵), basé à l'Euro-Institut⁶ à Kehl et dont les membres ont participé aux différents « castle-talks » en qualité de chercheurs et spécialistes de la coopération transfrontalière et ont donc largement contribué à l'excellence scientifique du projet. J'adresse aussi mes remerciements particuliers à sa directrice adjointe et à mon amie Anne Thevenet, qui m'a toujours épaulé sur l'organisation logistique et conceptuelle des séminaires. Cela vaut aussi pour les autres membres du comité de pilotage du projet Jean Monnet Joachim Beck, Bernard Reitel, Jean Peyrony et Emmanuel Brunet-Jailly. Sans leur soutien, l'excellence scientifique des séminaires n'aurait pu être atteinte.

Concernant l'organisation logistique, j'adresse mes remerciements à l'équipe CEPA du Château, et en particulier à Mirelle Schmitt et à l'équipe de la Fédération de recherche : L'Europe en mutation, dirigée par ma chère collègue Frédérique Berrod. Un remerciement tout spécial à l'endroit d'Aurélie Kraft pour la conception du programme et son appui à l'organisation logistique et à Jocelyne Kautzmann pour la gestion financière.

Enfin, je voudrais mentionner la Commission Européenne, et en particulier les activités Erasmus+ Jean Monnet, le CNRS, l'Université de Strasbourg, l'unité de recherche Dynamiques Européennes et Airbus, dont le soutien financier a largement contribué au succès des « castle-talks ».

5 Composé de: L'IEP de Strasbourg, *Centre for Cross Border Studies* (Ireland), ICRESS (Université Perpignan), Université de Nice, *University of Southern Denmark*, University of Ljubljana (Slovenia), *Carinthia University of Applied Sciences* (Austria), *Viadrina Center Borders in Motion* (Frankfurt/Oder, Germany); Anci/ForSer Friuli Venezia Giulia (Italy), Olza Association (Cieszyn, Poland), Institute EuroSchola (Trinec, Czech Republic), University of Applied Sciences and Euro-Institute of Kehl, Centre de recherche « Discontinuités » de l'Université d'Arras/Université catholique de Louvain-la-Neuve, Université de Girona (Spain).

6 L'Euro-Institut est un organisme franco-allemand de formation continue pluridisciplinaire spécialisé dans l'étude, la recherche et le conseil d'expertise sur la coopération transfrontalière en Europe.

VORWORT

SCHLOSSGESPRÄCHE ÜBER GRENZÜBERSCHREITENDE ZUSAMMENARBEIT

Die „*Castle-talks on Cross-border Cooperation*“ (Schlossgespräche über die grenzüberschreitende Zusammenarbeit) fanden erstmals in 2012–2013 im Rahmen meines Jean-Monnet-Lehrstuhls über den Beitrag der grenzüberschreitenden Zusammenarbeit zur Europäischen Nachbarschaftspolitik statt. Das Ziel des Lehrstuhls war es, ein neues Lehrmodule im Bereich „Border Studies“ am *Institut d'études politiques* (IEP) der Universität Straßburg, insbesondere für den Master 1 *Etudes interdisciplinaires européennes* (Interdisziplinäre europäische Studien) und den Master 2 in *Relations Internationales et processus d'intégration régionale* (Internationale Beziehungen und Prozesse der regionalen Integration) einzuführen. Als stellvertretende Leiterin des Master 2 und verantwortlich für den Bereich grenzüberschreitende Zusammenarbeit und als Gastprofessorin und Mitglied der CEPA-Stiftung im Schloss Poutalès, die Auslandsstudienprogramme für amerikanische Studenten anbietet, hatte ich die Idee ein Diskussionsforum über grenzüberschreitende Zusammenarbeit auf dem Schloss zu organisieren und zwar zwischen den europäischen Studenten meines Meisters 2 und den amerikanischen Studenten des CEPA-Programms.

Ziel der „castle-talks“ war es, die Forschung zu vertiefen und das Interesse junger Forscher für den Bereich der Grenzforschung zu fördern. Tatsächlich gibt es nur sehr wenige Master-Programme, die auf dieses Thema spezialisiert sind. Mein Jean-Monnet-Lehrstuhl zielte darauf ab, diese Lücke zu schließen: Die Schlossgespräche wurden als interdisziplinäre Forschungsseminare konzipiert, die jährlich auf dem Schloss Poutalès in Straßburg als Kooperationsprojekt zwischen dem IEP und dem US-CEPA-Programm organisiert werden sollten.

Der Titel „*Castle-talks on Cross-border Cooperation*“ wurde auf dem zweiten Seminar im Dezember 2013 über „Grenzen und Regierungsstrukturen“ festgelegt. Key-Note-Sprecher Karl-Heinz Lambertz, damals Ministerpräsident der Deutschen Gemeinschaft Belgiens, sprach über „den Beitrag der grenzüberschreitenden Zusammenarbeit zur Außenpolitik“. Er erwähnte, dass „in der Geschichte Europas die Außenpolitik oft in Schlössern besprochen wurde“ und dass „vielleicht ein Schlossgespenst im Château Poutalès die Gespräche über die grenzüberschreitende Zusammenarbeit belauscht“. Die Terminologie war geboren: Von nun an wurden die Seminare „*Castle-talks on Cross-border Cooperation*“ genannt.

Das Konzept der „castle-talks“ war wie folgt: Die Seminare stellten eine Gelegenheit sowohl für Forscher dar, Papiere zu einem bestimmten Aspekt der grenzüberschreitenden Zusammenarbeit vorzustellen, wie auch für europäische und amerikanische Studenten des Master 2 internationale Beziehungen des IEP in Straßburg, der Universität West Virginia und der Georgia State University, sich zu diesem Thema auszutauschen. Die Idee war auch, von dieser Erfahrung zu lernen und die Seminare für andere wissenschaftlichen Disziplinen und Forschern aus anderen Grenzregionen der Welt zu öffnen. Die Begegnung zwischen europäischen und amerikanischen Masterstudenten und Nachwuchswissen-

schaftlern/Doktoranden stellte einen idealen Rahmen für eine fruchtbare interdisziplinäre Diskussion über die grenzüberschreitende Zusammenarbeit dar.

Doch schrittweise entwickelte sich das Konzept der „castle-talks“. Die Seminare im Château Poutalès wurden sukzessiv mit drei Initiativen verknüpft, die allmählich ihren Charakter geändert haben: Als erstes ist hier die Exzellenzinitiative IDEX „Die europäische Integration und der neue Anti-Europäer“ der Forschungsanstalt der Universität Straßburg *Dynamiques européennes* (UMR) und dem *Centre de la Recherche Scientifique* (CNRS) zu nennen. Dieses Projekt, das auch von Airbus unterstützt wurde, war für den Zeitraum 2013–2015 bestimmt und konzentrierte seine Forschung auf den Euroskeptizismus, ein Phänomen, das auch in den europäischen Grenzregionen weitgehend fühlbar ist⁷. Mehrere Schlossgespräche widmeten sich daher diesem Thema und vor allem den Konsequenzen der verschiedenen Krisen an den EU-Grenzen für die grenzüberschreitende Zusammenarbeit und dem Problem der „Relevanz“ der Grenze. Nach dem die Zeit meines Jean-Monnet-Lehrstuhls im Jahr 2016 zu Ende ging, habe ich weiterhin die „castle-talks“ im Rahmen von zwei anderen Jean-Monnet-Aktivitäten organisiert: ein Jean-Monnet-Projekt zum Thema „Konflikt und Kooperation an Europäische Grenzen“, das ich für den Zeitraum 2017–2018 durchführen sollte, und ein Jean-Monnet-Netzwerk zum Thema „Grenzen und Migration“, das unter der Leitung von Emmanuel Brunet-Jailly von der University of Victoria in Kanada ins Leben gerufen wurde und das Wissenschaftler aus Japan, Kanada, die Türkei und die EU zusammenbringt. Die „castle-talks“ finden nun jedes Semester (zweimal jährlich) statt und dauern zwei Tage lang, wobei sich eins mehr auf die Forschung konzentriert, mit Präsentationen von Universitäten und Forschungszentren und das andere auf die Lehre mit Arbeitsgruppenpräsentationen von europäischen und amerikanischen Studenten.

Dieser Band veröffentlicht die Ergebnisse der vier ersten Schlossgespräche zwischen 2012–2016:

- Grenzüberschreitende Zusammenarbeit und internationale Beziehungen (6. Dezember 2012)
- Grenzen und Governance (3. Dezember 2013)
- Angst vor der Integration: Die Bedeutung der Grenze (8.–9. Dezember 2014)
- Die Grenze: Konfliktquelle oder ein Ort der Versöhnung? (7.–8. Dezember 2015).

Ich möchte mich bei mehreren Partnern und Institutionen bedanken, ohne die die Schlossgespräche nicht hätte realisiert werden können. Zuerst die CEPA-Stiftung und ihre Gründer, unsere Gastgeber im Château Poutalès, Uli und Harald Leibrecht, die meine Arbeit immer aktiv unterstützt haben und deren Freundschaft ich sehr schätze. Zweitens haben die Mitglieder des *Transfrontier European Network*

⁷ Vier Bücher wurden veröffentlicht: LIBERA, M., SCHIRMANN, S., WASSENBERG, B. (ed.), *Abstensionnisme, euroscepticisme et anti-européisme dans les élections européennes de 1979 nos jours*, Steiner Verlag, Stuttgart, 2016; MOREAU, P., WASSENBERG, B. (ed.), *European Integration and new Anti-Europeanism I. The 2014 European election: the rise of anti-europeanism in Western Europe*, Franz Steiner Verlag, Stuttgart, 2016; MOREAU, P., WASSENBERG, B. (ed.), *European Integration and new Anti-Europeanism II. The 2014 European election and New Anti-European Forces in Southern, Northern and Eastern Europe*, Franz Steiner Verlag, Stuttgart, 2016; MOREAU, P., WASSENBERG, B. (ed.), *European Integration and new Anti-Europeanism III. Perceptions of External States on European Integration*, Franz Steiner Verlag, Stuttgart, 2017.

work (TEIN)⁸ am Euroinstitut Kehl⁹, als Forscher und Spezialisten für grenzüberschreitende Zusammenarbeit an den verschiedenen Schlossgesprächen teilgenommen und damit weitgehend zur wissenschaftlichen Exzellenz des Projekts beigetragen. Mein besonderer Dank geht dabei an den stellvertretenden Direktor des Euro-Instituts und an meine Freundin Anne Thevenet, die immer mit der konzeptionellen und logistischen Organisation der Seminare geholfen hat. Dies gilt auch für die anderen Mitglieder des Jean-Monnet-Projekt-Lenkungsausschusses, Joachim Beck, Bernard Reitel, Jean Peyrony und Emmanuel Brunet-Jailly. Ohne ihre Hilfe wäre die wissenschaftliche Exzellenz der Seminare nicht möglich gewesen.

Für die logistische Organisation danke ich auch dem CEPA-Team im Château, insbesondere Mireille Schmitt und dem Team der *Fédération de recherche Europe en mutation* unter der Leitung von meinem lieben Kollegen Frédérique Berrod. Ein besonderer Dank gilt Aurélie Kraft für die Programmkonzeption und logistische Organisation und Jocelyne Kautzmann für ihr Finanzmanagement.

Schließlich möchte ich die Europäische Kommission, insbesondere die Erasmus + Jean Monnet Aktivitäten, die CNRS, die Universität Straßburg, meine Forschungseinheit *Dynamiques européennes* und Airbus erwähnen, deren finanzielle Unterstützung weitgehend zum Erfolg der Schlossgespräche beigetragen hat.

8 Bestehend aus: Dem IEP Straßburg, *Centre for Cross Border Studies* (Ireland), ICRESS (Université Perpignan), Université de Nice, University of Southern Denmark, Universität von Ljubljana (Slovenia), Carinthia University of Applied Sciences (Österreich), Viadrina Center Borders in Motion (Frankfurt/Oder, Deutschland); Anci/ForSer Friuli Venezia Giulia (Italien), Olza Association (Cieszyn, Polen), Institute EuroSchola (Trinec, Tschechische Republik), University of Applied Sciences und Euro-Institut Kehl, Forschungseinrichtung « Discontinuités » der Université d'Arras/Université catholique de Louvain-la-Neuve, Universität von Girona (Spanien).

9 Das Euro-Institut ist eine pluridisziplinäres deutsch-französisches Weiterbildungseinrichtung, die sich auf die Studie, Forschung und Beratung im Bereich der grenzüberschreitenden Zusammenarbeit in Europa spezialisiert hat.